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انعکاس اخبار ورزش ایران
منهای فوتبال 6

مرتضی رضایی
خبرنگار

اکبر فلاح: باخت حسن یزدانی را گردن نگرفتند

از کسی که به مردم دروغ می گوید بدم می آید
یکــی از چهره هــای مانــدگار کشــتی ایــران اکبــر فــلاح اســت. بچــه دوست داشــتنی جنــوب شــهر کــه طــلای جهانــی 1993 او بســیاری را به کشــتی علاقه منــد کرد. او مرد خاص کشــتی ایران اســت. اخلاق و مرامی خــاص که به هیچ کس بــاج نمی دهد و از مرامــی که دارد، عقب نمی نشــیند. حتی اگر ســال ها دور از 
تیم ملی باشــد. ســال 2005 تقریباً آخرین دوره مربیگری او در تیم ملی جوانان بود. نزدیک بیســت ســال شــده که از ســرمربیگری تیم ملی دوره بوده و در تمام این  ســال ها هر رئیســی که آمده او را شایســته ســرمربیگری تیم ملی دانســته اما او چون پای اصولش ایســتاده، دور از تیم ملی و در باشــگاهش 

تمریــن می دهــد. حــالا بعــد از مدت هــا یک گفت و گــوی مفصــل دارد و از وضعیت موجود کشــتی می گوید.

سال ها قبل شما اختلافی با 
منصور برزگر داشتید که البته زیاد 
درباره آن حرف نزدید. می خواهیم 

گفت و گو را از اینجا آغاز کنیم.
زاویــه ای کــه بــا هــم داشــتیم ایــن بــود 
کــه خــب مــن کشــتی گیر بــودم، ایشــان 
مربــی بــود و اختلاف نظــر داشــتیم و تــا 
چندیــن ســال ایــن وجــود داشــت ولــی 
وقتــی مــن خــودم مربــی شــدم و ســن و 
ســالم رفت بــالا، کم کم دیــدم باید اینها 
را کنــار بگذاریــم. هــر اتفاقــی کــه افتاده 
را پــاک کنیــم و دوســتی جدیدی داشــته 
باشــیم. از کسی پنهان نیست که چقدر 
منصورخان برای کشتی زحمت کشیده 

و بایــد قــدردان او باشــیم.
 این اختلاف نظری که در دوره 
قهرمانی وجود داشت طبیعتاً 
به دوره ای برمی گردد که شما 

کشتی گیر بودید و منصورخان 
سرمربی شما. می خواهم بدانم این 

اختلاف سر انتخابی بود یا مسائل 
دیگر؟

ببینیــد یــک چیزهایی هســت کــه وقتی 
بخواهــم دوباره از گذشــته صحبت کنم 
زخم ها تازه می شود و شاید منصورخان 
و مــن در فکرمــان همــان باشــد و دوباره 
برگردیــم بــه نقطــه اول. الان مــن بگویم 
بــرای چــه بــوده و دوبــاره ایشــان جــواب 
بدهــد چــه اتفاقــی می افتــد؟ ولــی مــا 
ایــن را پــاک کردیــم و نمی خواهیــم 
کســی قضاوت مــان کنــد و بگویــد چــه 
کســی مقصــر بوده؟ چون بیــن خودمان 
دنبــال مقصــر نمی گردیم. اگــر مقصر را 
پیــدا کنیــم بایــد محاکمــه کنیــم و با هم 
بجنگیــم. مــا نمی خواهیــم بجنگیــم و 
دنبــال مقصــر هــم نیســتیم. چند ســال 

اســت کــه رفاقــت داریــم.
یک بار قبل از المپیک با غلام 
محمدی صحبت کردیم. غلام 

محمدی می گفت من سال 2000 
می توانستم به المپیک بروم و بهنام 

طیبی را جای او بردند. سر این 
ناراحت بود که به نظرش حق او 

ضایع شده بود. آیا مشکل شما هم 
چنین بحثی بود؟

مــاه دیگــر مــن بــرای منصورخــان یــک 
جــام برگــزار می کنــم کــه تــا زنــده اســت 
جــام خــودش را ببینــد. مــا عــادت داریم 
کســی می میــرد ایــن کارهــا را کنیــم 
ولــی خــودش نیســت و تأثیــری روی او 
نــدارد. همــه قهرمانــان وظیفــه دارند به 
منصورخان احترام بگذارند چون مدیون 
او هستند. گذشته ها گذشته است. من 
دو مــدال گرفتــم که با مربیگری ایشــان 
بوده و همیشــه می گویم شــما آن ســال 
مربــی مــن بــودی و بابــت ایــن از شــما 
ممنونــم. یــک بچه قــدر پــدرش را کمتر 
می دانــد ولــی وقتــی خــودش بچــه دار 
شــود می فهمــد. مــن وقتی مربی شــدم 
فهمیــدم بایــد احتــرام مربــی را داشــته 
باشــم و ســن کــه بــالا مــی رود آدم بایــد 

گذشــتش را بیشــتر کنــد.
کلاً چرا این داستان در کشتی زیاد 

شده که خیلی از قهرمانان ما مقابل 
سرمربی خود موضع می گیرند؟ 
مثلاً دبیر، محمدی و خود شما 

نسبت به منصورخان موضع 
داشتید. بهروز یاری یک جور دیگر 
موضع دارد. حتی رسول خادم که 

خیلی سعی کرده ارتباط نزدیکی 
داشته باشد ولی او هم یک مدل 

دیگر اختلاف دارد. این را در کشتی 
خیلی داریم. در کشتی فرنگی هم 

امید نوروزی با محمد بنا طلا گرفت 
ولی علیه او حرف زد یا قاسم رضایی 

و خیلی های دیگر. چرا؟
مربــی نمی تواند همــه را راضی نگه دارد 
و شــاید در بیــن آن 10 نفــر مثــلاً دو نفــر 
هــم راضــی نبودنــد و کینــه گرفتنــد کــه 
مربــی مــا را اذیــت کــرده اســت. از وقتی 
کشــتی و انتخابی شــروع شد هیچ وقت 
بدون ایراد نبوده و 70 سال این داستان 
بــوده اســت. دربــاره فرنگــی هــم همین 
اســت و اینطــور نبــوده کــه همــه محمــد 
بنــا را دوســت داشــته باشــند. اگــر هــم 

کســی حــرف نزده چــون جرأت نداشــته 
و بــه او احتیــاج داشــته اســت. دوران مــا 
هــم اختلاف نظــر بــوده ولی خــب جرأت 
نبــوده کــه حــرف بزنند چــون آنهــا را کنار 
می گذاشــتند. اگــر بــا مربــی لــج کنــی 
ایــن توانایــی را دارد کــه تــو را اذیت کند. 
ایــن اشــتباه اســت. الان حســن یزدانــی 
بــدون حاشــیه کار می کنــد و اصــلاً بــا 
مربــی و رئیــس فدراســیون کاری ندارد. 
او کــه آنقــدر قــوی شــده حتمــاً جــرأت 
هــم دارد ولــی بــدون حاشــیه اســت. مــا 
بی خــودی خودمان را به حاشــیه بردیم. 
همدوره های من هر کدام می توانســتند 
کلــی مــدال بگیرنــد ولــی مــا بــه حاشــیه 
رفتیــم و مدال های مــان کــم شــد. مدیر 
خــوب و بزرگتــر نبــود کــه حواشــی را کــم 
کنــد و مدال هــا بیشــتر شــود. امــا الان 
بــه ایــن شــکل اســت کــه حســن یزدانی 
حاشــیه ها را کــم کــرده و 8 مــدال دارد و 

می توانــد بــالای 10 تــا مــدال بیــاورد.
انگار همه قصه ها به نوعی از 

انتخابی شروع می شود!
اصــل قانــون اســت. قانونــی کــه رئیــس 
فدراسیون و ورزش و سرمربی می گذارد 
و اگــر ایــن قانون درســت باشــد، همه به 

آن احتــرام می گذارنــد.
به نظر شما کدام دوره قانون 

داشتیم؟
همــه دوره هــا قانــون ایرادهایی داشــته 
ولــی مــن قانون قدیم را بیشــتر دوســت 
داشــتم کــه می گفتنــد انتخابــی در همه 
وزن هــا باشــد و دو روز هــم هرکســی 
شرکت می کرد. مثلاً خودم یادم هست 
در انتخابــی 6-5 کشــتی گرفتم ولی الان 
می بینــم یــک نفــر یــک کشــتی گرفتــه 
اســت. همیــن می شــود کــه تماشــاگر 
یــا بقیــه بــه ســالن می آینــد و ســالن را 
بــه هــم می ریزنــد چــون بــا یــک کشــتی 
راضــی نمی شــوند. اینهــا بایــد 5 کشــتی 
ببیننــد و دو روز بــه ســالن بیایند کشــتی 
حســن یزدانی، کامران قاســمپور و بقیه 
قهرمانــان را 5 بــار ببیننــد. آن موقــع 
آرامــش می گیرنــد. ما باید یــک انتخابی 

قانون منــد بگذاریــم.
الان به نظر شما انتخابی 

فدراسیون کشتی با علیرضا دبیر 
قانون مند است؟

نمنــد  نو قا ن  مربی شــا نتخــاب  ا نــه 
اســت، نــه ســرمربی. همــه تصمیمــات 
ســلیقه ای اســت. اگــر قانونمنــد بــود 
کشــتی گیرانی کــه رفتنــد بــه مســابقات 
جهانــی مربیان شــان کجا بودنــد؟ چرا از 
آنها اســتفاده نمی شود؟ پس اینها را چه 
کسی می بیند؟ انتخابی آزاد و فرنگی کلاً 
دو ســاعت شــده اســت. این چه قانونی 
است؟ ساعت 10 شروع کردند و 12 تمام 
شــد. چــه کســی گفتــه ایــن قانون منــد 
اســت؟ اگــر یــک قهرمــان بیایــد و مثــلاً 
در وزنــش 16 نفــر باشــد، خــب آن نفــر 
شــانزدهم بــا آن قهرمــان کشــتی بگیرد، 
ممکــن اســت بــا 10 تا اختــلاف ببازد ولی 
ســال بعــد اختلافــش را کــم می کنــد. 
این طــوری پشتوانه ســازی می کنیــم. 
یکــی مثــل قاســمپور وقتــی 5 کشــتی 
بگیــرد، یعنــی 5 نفــر را پشتوانه ســازی 
کــرده اســت. حــالا از وزن 57 بــه بعد هر 
کدام بیایند روی تشــک می دانید چقدر 
پشتوانه ســازی می شــود؟ تــا اینکــه یک 
کشــتی باشــد و تــازه نفــر دوم هــم قهــر 
کنــد و از اردو بــرود؟ بــه ایــن شــکل همه 
از بیــن می رونــد. قدیــم قانونــش عالــی 
بــود. همــه می آمدنــد و تاریــخ داشــت و 
مثلاً همه در جام تختی حضور داشتند. 
الان جــام تختــی نمی آیند. به جام تختی 
احترام نمی گذاریم. کشتی گیر خودمان 
را کنــار می گذاریم و توقع داریم میهمان 

از خــارج بیایــد.
می شود از یک زاویه دیگر هم به 
آن نگاه کرد. مثلاً حسن یزدانی 

آمد و در 86 کیلوگرم کشتی گرفت 
و چند بار هم با کامران قاسمپور 
کشتی گرفت. خیلی ها می گویند 

اگر قاسمپور می رفت، دیوید تیلور 
را می برد ولی می آمد انتخابی به 
حسن یزدانی می باخت و پشت 
سر حسن می ماند. الان کامران 

در 92 قهرمان جهان شده و مدعی 
86 کیلو گرم شده که می خواهد 

برود المپیک. انتخابی این دو به 
نفع ماست؟

دیــدگاه مربــی اینجــا خــودش را نشــان 
می دهــد کــه در یــک وزن وقتــی دو 
نفــر قهرمــان دنیــا می شــوند، ســریع 
برنامه ریــزی می کنــد. مثــلاً یکــی را یــک 
وزن بالاتــر می برد یا مســابقه را تقســیم 
می کنــد. مثــلاً اگر هر دو را داشــتیم مثلاً 
می شد یزدانی به المپیک برود و کامران 
در مسابقات جهانی کشتی بگیرد. از هر 
دو اســتفاده کند که مدالشان را بگیرند.
الان هر دو می خواهند به المپیک 

بروند.
 هیــچ ایرادی نــدارد و در این وزن ما یک 
مــدال صد درصــد داریــم. چــه ایــرادی 
دارد؟ آنها در یک وزن هستند و انتخابی 
بگیرنــد و نفــر برتــر بــرود. در روســیه هم 
همینطوری اســت. در روسیه با یکدیگر 
رقابــت ســنگین می کننــد. کــه از دل آن 
یکــی مثل ســعداله یف نفــر اول می آید و 
بعد در مسابقه دیگر نفر دوم را می بینی 
که چقدر قوی اســت. ما هم باید همین 
طــور باشــیم. بایــد خوشــحال باشــیم 
کــه نفــر دوم بــه جهانــی بــرود، می توانــد 

مدال بیــاورد.
به نظر شما عادلانه است که مثلاً 
حسن یزدانی با 8 مدال با قهرمان 

کشوری مسابقه انتخابی بدهد؟
کســی کــه بــا حســن یزدانــی کشــتی 
می گیــرد، هفــت خــان را رد کــرده و به او 
رســیده اســت. مثلاً یک کشــتی گیر اول 
در باشــگاه خــودش کشــتی می گیــرد، 
بعــد مــی رود ناحیــه، بعــد تهــران، جــام 
تختــی و...البتــه ایــن حق حســن یزدانی 
هــم هســت کــه به عنــوان یــک قهرمــان 
در مراحل بالاتر باشــد. این طور نیســت 
کــه آن قهرمــان کشــوری حریــف دســت 
و پــا بســته ای باشــد چــون همــان طــور 
کــه گفتــم هفت خــان را رد کرده اســت.
خــب مثــلاً یــک نفــر در کشــوری طــلا 
می گیــرد، بعد بــه قهرمانی آســیا می رود 
و اول می شــود، بــه جــام تختــی می آیــد و 
اول می شــود. خــب نفــر اول جــام تختی 
با کســی که مدال جهانی گرفته مسابقه 

می دهــد. خــب ایــن یــک نفر اســت.
نفرات اول تا ســوم مســابقات کشــوری، 
آســیایی، تختی و... را ببرند. آنها سهمیه 
را بگیرند و بعد به انتخابی بروند. کمیته 
فنــی در نهایــت 16-15 کشــتی گیر جوان 
و آمــاده را گلچیــن می کنــد و بــه انتخابی 
می بــرد. ایــن بــه نظــر مــن بهتریــن مدل 
بــرای انتخابی اســت. نباید مثــلاً در وزن 
57 کســی را کنــار بگذارنــد چــون ایــن 

حرکــت آن وزن را نابــود می کنــد.
الان که گفتید وزن 57 یاد یک 

موضوعی افتادم. بدون شک 
احمد محمدنژاد را می شناسید. 
کشتی گیر رده های سنی مختلف 
بوده و فکر کنم سه بار یا بیشتر 
وزن کم کرد. یک بار در تنکابن 

وزن کم کرد، کمتر از یک ماه بعد 
به مراکش رفت که چون امتیاز 
رنکینگ داشت سر وزن برگزار 

می شد و بعد هم یک بار دیگر در 
جوانان رفت که نتیجه نگرفت. 

الان هم دوباره می خواهند برای 
امیدها او را ببرند.

ایــن بــه انتخابــی ربطــی نــدارد. بــه 
مهندســی ســرمربی و فدراســیون ربــط 

دارد.
2 تا را برای انتخابی رفته بود.

بــه نظــرم باید یــک رده را انتخــاب کنند. 
ما باید آنقدر کشــتی گیر داشــته باشــیم 
کــه جوانــان و امید و بزرگســالان یک نفر 
بــرود. نه اینکه الان جوانان برای امیدها 
هم کشــتی می گیرد. یا بزرگســالان آقای 
نخــودی بــرای امیدهــا کشــتی بگیــرد. 
ایــن فقــط بــرای نتیجه  اســت. این یعنی 
مدیــر تیم هــای ملی آدم نتیجه گراســت 
و می خواهــد یــادگاری از خودش بگذارد 
کــه من بهترین هســتم. همــه را گلچین 
می کنــد ولی بایــد برای امیدهــا انتخابی 
می گذاشــتند و ارزش قائــل بودنــد. یک 
نفر می شــود ســرمربی جوانــان و بعد در 
همــه زمینه هــا مثل امید و دانشــجویان 
و... مــی رود و مهره ســوزی می شــود. مــا 
می توانســتیم 6-5 مربــی کــه بــا امثــال 
حسن یزدانی، قاسمپور، عموزاد و... کار 

کردنــد را بیاوریم. چقــدر مربیان بال بال 
می زننــد کــه میــدان ببیننــد و تجربــه 
کســب کنند و پخته شــوند تا در اســتان 
خودشــان کار کنند. این برای خودشــان 

خوب اســت.
الان یــک ســری قهرمــان مثــل حســن 
رحیمــی، کمیــل قاســمی، احســان 
لشــگری، رضــا یزدانی و صــادق گودرزی 
داریم که همه پشت خط مانده اند. تیم 
ملــی امریــکا را دیــدم کــه جیمــز گرین را 
گذاشــته بودنــد و کنــار او 10 مربــی دیگر 
داشــتند. یعنی برای هــر وزن تقریباً یک 

مربــی بــود.
چه ایرادی داشــت که در این مســابقات 
مثــلاً آقــای رحیمــی فعــلاً کمــک باشــد. 
گــودرزی در جوانــان، رضــا یزدانــی در 
امیدهــا و... چــون همــه اینهــا شــم 
مربیگــری دارنــد و باید اینهــا را مدیریت 
کننــد ولــی یکــی مثــل مدیــر تیم هــای 
ملــی همــه را طــوری می زنــد کــه آخــر 
بــه خــودش برســد. خــب مــا کســی را 
نســاختیم. ایــن فدراســیون هــم بایــد 
مربی بســازد. کشــتی گیرانی که قهرمان 
جهــان و المپیک بودند وقتی کنار رفتند 
باید به مربیگری بیایند و به آنها آموزش 
بدهنــد. همــه را طرد کردند کــه یک نفر 
بماند و همه مسافرت ها را خودش برود 
و همــه چیــز بــه نامش باشــد. مــا در این 
چند ســال مدیــر تیم ملی زیاد داشــتیم 
کــه حــق بقیــه را ضایــع کــرده اســت. 
خودش می خواهد در همه مسافرت ها 
باشــد ولــی به نظــرم مدیــر تیم های ملی 
هماهنگ کننــده اســت. بایــد مربیــان را 
انتخــاب کنــد نه اینکه خــودش همه جا 
ســرمربی باشــد و دخالــت کنــد. بــه این 
فدراســیون توصیــه می کنــم بــه داد این 
بنده خدا برســند که دارد ریشــه کشــتی 
را از بیــن می بــرد. فقــط این آقــا می تواند 
مثلاً کشتی امیدها را قهرمان کند؟ رضا 
یزدانــی نمی تواند؟ خیلی از قهرمان های 
مــا هســتند کــه هــم ســوادش را دارند و 
هــم توانایــی اش را امــا از آنهــا اســتفاده 

نمی شــود.
ظاهراً از این فدراسیون هم خیلی 

راضی نیستید.
شــما فکــر کنید مــن اصلاً با فدراســیون 
قبلــی هــم خــوب نبــودم! حرف مــن این 
است که رئیس فدراسیون، وزیر ورزش 
یــا هــر کســی کــه در ایــن ورزش اســت، 
باید ســمت کشــتی و مردم باشد.کســی 
کــه ســمت کشــتی و مردم نباشــد را من 

دوســت ندارم.
از نظر فنی این فدراسیون را قبول 

دارید؟
انتخابــی اش کــه ایــراد داشــت. چرخــه 

خوبــی درســت نکرده انــد.
از نظر نتیجه چطور؟

نتیجه گیــری عالی بــود ولی اگر بخواهیم 
ریــز شــویم خــب روســیه نبوده، کشــتی 
دنیــا ضعیــف شــده اســت. قدیــم ایــن 
شــکلی نبــود و نمی دانســتی چــه کســی 
قهرمان می شــود. روســیه هم نیســت و 
کشــورهایی مثل بلغارســتان و کوبا، کره 
شــمالی و ترکیــه دیگــر از بیــن رفته انــد. 
کشــورهایی کــه حریف مــا بودند و بعضاً 
ما را می بردند. الان کره شمالی کجاست 
کــه همه را در ســبک وزن می برد؟ وقتی 
روســیه نیســت مــا بایــد اول شــویم. اگر 
ریــز بگوییــم خــوب کار نکردیــم ولــی اگر 
کلــی در نظــر بگیریــم که قدیــم هم دوم 

می شــدیم، بلــه خــوب بود.
نسبت به دهه 90 چطور؟

در آن دوره کــه تیــم دســت آقــای برزگــر 
بــود، روســیه در هــر وزن کلــی قهرمــان 
داشــت، امریــکا هــم همینطــور. کوبــا و 
بقیه هم ما را می بردند. اگر دوم می شد، 
شــاهکار کــرده بــود و ارزش داشــت. از 
اول هــم معلــوم بــود مــا و امریــکا اول و 

دوم می شــویم.
ایــن را یــک طور دیگر هم می شــود نگاه 
کــرد. مــا دو مــدال طــلا گرفتیــم. رحمان 
عمــوزاد و کامــران قاســمپور کــه یعنــی 
از 6 وزن المپیکــی یــک طــلا داشــتیم و 
پنــج تــای دیگــر هــم در خطــر اســت و 
بعیــد اســت طــلا بگیریــم. در 86 تا خب 
حســن یزدانــی احتمــالاً بــا تیلور کشــتی 
بگیــرد. در 120 تــا امیرحســین زارع حالا 

احتمــال طــلا دارد.

همه قهرمان ها باید 
به منصورخان احترام 
بگذارند چون مدیون 

او هستند

اگر کسی به بنا حرفی 
نزده جرأت نداشته

بی خودی خودمان را 
به حاشیه بردیم

خیلی وقت است به 
جام تختی احترام 

نمی گذاریم

می گویند شما 
کشتی گیر بسازید، 
دوستان استفاده 

کنند

به اندازه خودم دارم 
دین ام را به کشتی 

ادا می کنم


